

“ဒီဗီဘီဒီဘီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီဘီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီဘီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီရဲ့ Facebook စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

<b>Debate on DVB TV</b>	
<b>Sunday:</b>	<b>19:15 (New), 21:00</b>
<b>Monday:</b>	<b>10:15, 15:15, 21:00</b>
<b>Wednesday:</b>	<b>10:15, 15:15</b>
<b>Friday:</b>	<b>15:15, 21:00</b>



အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇ လွှာ၊  
 ကုန်သည်လမ်းနှင့်  
 ပိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊  
 ပိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

**DVB**

ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့  
**“နိုင်ငံတကာဖိအားကို ဘယ်လို ကျော်လွှားမလဲ”**

ဖြစ်ပါတယ်။  
 မှတ်ချက်ပေးလိုတာ  
 အကြံပြုလိုတာ

မေးမြန်းလိုတာတွေ ရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း  
 ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့  
 debate@dvb.no ကို ဆက်သွယ်ပြီး  
 အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဦးထံ မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

### “နိုင်ငံတကာဖိအားကို ဘယ်လို ကျော်လွှားမလဲ” (နေသွင်ညိုကား)

ဒီမိုကရေစီဖူးသစ်စ မြန်မာနိုင်ငံနဲ့ ဒီမိုကရေစီ အစိုးရတွေကြား ရွေ့လမ်းငွေ့လမ်းဖောက်ခဲ့တဲ့ကာလဟာ ဘာမှ မကြာလိုက်ပါဘူး။ တချိန် တုန်းက ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နဲ့ မြန်မာဒီမိုကရေစီအရေးကို အားပေး ထောက်ခံခဲ့တဲ့ အနောက်ဒီမိုကရေစီနိုင်ငံတွေရဲ့ ဒီနေ့ရပ်တည်ချက်ကို မြန်မာပြည်က အမျိုးသားရေးသမားတွေသာမက၊ ဒီမိုကရေစီလိုလားတဲ့ အင်အားစုတွေကတောင် အခုအချိန်မှာ မေးခွန်းထုတ်နေကြပါပြီ။ ဒါပေမယ့် တဖက်မှာ မြန်မာပြည်ဒီမိုကရေစီ ထွန်းကားရေးအတွက် လိုအပ်တဲ့ နိုင်ငံတကာအကူအညီတွေ ရရှိဖို့ဆိုတာဟာ ရခိုင်ပြည်နယ်အရေးနဲ့ ပတ်သက်လို့ နိုင်ငံတကာဖိအားတွေကို ဘယ်နည်းဘယ်ပုံ ရင်ဆိုင် ကျော်လွှား သလဲဆိုတဲ့အပေါ် မူတည်ပါတယ်။

### ဆုတ်ခံရတဲ့အပေါ် ခုံရုံးတင်ဖို့ကြိုစည်

ဒီနေ့ နိုင်ငံတကာဖိအားရဲ့ပစ်မှတ်ဟာ အရင်တုန်းက ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကို ရက်ရက်ရောရော ပေးအပ်ထားခဲ့တဲ့ ဆုပေါင်းများစွာကို ဆက်တိုက်ရုပ်သိမ်းတာကနေ မြန်မာအစိုးရခေါင်းဆောင်တွေနဲ့ တပ်မတော်ခေါင်းဆောင်တွေကို နိုင်ငံတကာရာဇဝတ်ခုံရုံးတင်ဖို့ ကြိုးစားတဲ့အထိ ပါဝင်ပါတယ်။ ကုလသမဂ္ဂလူ့အခွင့်အရေးကောင်စီအပါအဝင် နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်းတွေ၊ နိုင်ငံတကာအစိုးရတွေရဲ့ စွပ်စွဲချက်တွေထဲမှာ မြန်မာနိုင်ငံတွင်း အထူးသဖြင့် ရခိုင်ပြည်နယ်မှာ ရိုဟင်ဂျာ ခေါ် မွတ်ဆလင်အသိုင်းအဝန်းက လူတွေနဲ့ အမျိုးသမီးနဲ့ ကလေးတွေ အပါအဝင် တခြားလူနည်းစုတွေအပေါ် စနစ်တကျ လူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်မှုရှိနေ တယ်ဆိုတဲ့အချက်က အဓိကအခန်းကဏ္ဍက ပါဝင်ပါတယ်။

တချို့ စွပ်စွဲချက်တွေမှာ Ethnic Cleansing လို့ ခေါ်တဲ့ လူတွေ အစုလိုက် အပြုံလိုက်ကို သူတို့နေရာကနေ ဖိအားပေး ဖယ်ရှားစေခြင်း၊ အမျိုးသမီးတွေကို လိင်ပိုင်းဆိုင်ရာ အနိုင်ကျင့်စော်ကားခြင်း၊ လူသားအဖြစ် ရပ်တည်မှုကိုဆန့်ကျင်တဲ့ ရာဇဝတ်မှု (Crimes Against Humanity) ဖြစ်နိုင်တယ်ဆိုတဲ့ အထိ ပြင်းထန်ပါတယ်။ နိုင်ငံတကာရဲ့ တောင်းဆိုချက်တွေထဲမှာ ရခိုင်ဒေသမှာ နောက်ထပ် စစ်အင်အား အလွန်အကျွံ မသုံးစွဲဖို့၊ ရခိုင်ပြည်နယ်မှာဖြစ်ပွားခဲ့တဲ့ အကြမ်းဖက်မှုတွေအပြီး နေရပ်စွန့်ခွာသွားသူတွေ ပြန်လက်ခံရေးကိစ္စ၊ ပြန်ဝင်ရောက်လိုသူတွေကို စားဝတ်နေရေး ကူညီထောက်ပံ့မယ့်ကိစ္စ၊ ၂၀၁၂ ခုနှစ်က ဖွင့်လှစ်ခဲ့တဲ့ ခိုလှုံရေးစခန်းတွေ ပိတ်သိမ်းပြီး ပြန်လည်နေရာချထားရေးကိစ္စ၊ ကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှုနဲ့ ပညာသင်ကြားနိုင်ရေးကိစ္စတွေ ပါဝင်ပါတယ်။

### မဆုတ်မနစ်သံဓိဋ္ဌာန်

အဘက်ဘက်က စိတ်ပျက်ဖွယ်ရာ ပြင်းထန်တဲ့ဖိအားတွေရှိပေမယ့် အရပ်သားအစိုးရအနေနဲ့ နိုင်ငံတကာနဲ့ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်တဲ့ လမ်းကြောင်းကိုစွန့်လွှတ်ဖို့ အစီအစဉ်မရှိတဲ့အကြောင်း အကြိမ်ကြိမ် ထုတ်ဖော် ပြောဆိုခဲ့ပါတယ်။ ပြီးခဲ့တဲ့ အောက်တိုဘာလ ၂၄ ရက်မှာ ကျရောက်တဲ့ ၇၂ ကြိမ်မြောက် ကုလသမဂ္ဂနေ့မှာ နိုင်ငံတော်သမ္မတက ကုလသမဂ္ဂနဲ့ ဆက်လက်ပြီး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သွားမယ်လို့ ကတိပြုခဲ့ပါတယ်။ နုနယ်သေးတဲ့ ဒီမိုကရေစီနိုင်ငံတစ်ခုဖြစ်တဲ့ မြန်မာနိုင်ငံအနေနဲ့

စိန်ခေါ်မှုတွေကို ရင်ဆိုင်နေရပေမယ့် အစိုးရအနေနဲ့ စိန်ခေါ်မှုတွေကို အောင်မြင်စွာ ဖြေရှင်းကျော်လွှားရေးအတွက် နိုင်ငံတကာ မိတ်ဆွေတွေရဲ့ စဉ်ဆက်မပြတ် ကူညီထောက်ပံ့မှုတွေနဲ့ မဆုတ်မနစ် ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်သွားမယ်လို့ ဆိုခဲ့ပါတယ်။

### သံခင်းတမန်ခင်း ထိပ်တိုက်တွေ့ခြင်း

နိုင်ငံတကာအသိုင်းအဝိုင်းနဲ့ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်တဲ့ နေရာမှာ အသိသာဆုံး ကိစ္စတစ်ရပ်ကတော့ ကုလသမဂ္ဂ အထွေထွေအတွင်းရေးမှူးချုပ်ဟောင်း ကိုဖီအာနန်ဦးဆောင်တဲ့ စုံစမ်းရေးကော်မရှင်တစ်ရပ်ကို ဖွဲ့စည်းပေးခဲ့တာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီလို ဖွဲ့စည်းတဲ့အတွက် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ခေါင်းဆောင်တဲ့ အစိုးရဟာ ပြည်တွင်းက နိုင်ငံရေးအင်အားစုတချို့နဲ့ အမျိုးသားရေးအုပ်စုတွေရဲ့ ကန့်ကွက်မှုတွေနဲ့ ရင်ဆိုင်ခဲ့ရပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ကိုဖီအာနန်ဟာ နိုင်ငံတကာအသိုင်းအဝိုင်းအနေနဲ့ လူမျိုးသုဉ်းသတ်ဖြတ်မှုဆိုတဲ့ဝေါဟာရကို လက်လွှတ်စပယ်မသုံးသင့်ဘူး၊ ရခိုင်ပြည်နယ်မှာ တင်းမာမှုတွေနဲ့ တိုက်ခိုက်မှုတွေရှိနေပေမယ့် လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်မှုလို့ မခေါ်လိုကြောင်းနဲ့ နိုင်ငံတကာကို သတင်းစကားပါးခဲ့သူ ဖြစ်ပါတယ်။ နိုင်ငံတကာအသိုင်းအဝိုင်းရဲ့ အလိုကျ ဖွဲ့စည်းပေးခဲ့ပုံရတဲ့ ကိုဖီအာနန်ကော်မရှင်ရဲ့ နောက်ဆုံး အကြံပြုချက်တွေတိုင်း အစိုးရက အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နေတယ်လို့ဆိုပေမယ့် ကမ္ဘာလုံးရဲ့ ဖိအားတွေကို ထင်သလောက် မလျော့ချနိုင်ခဲ့ပါဘူး။

ပြီးခဲ့တဲ့နှစ် ဇွန်လမှာ နိုင်ငံတော်၏အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က ကုလသမဂ္ဂ အချက်အလက်ရှာဖွေရေးအဖွဲ့ကို မြန်မာနိုင်ငံက လက်မခံရတဲ့အကြောင်းကို ထုတ်ဖော်ပြောဆိုခဲ့ပါတယ်။ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က “အသိုင်းအဝန်းနှစ်ခုအကြား သဟဇာတရှိဖို့နဲ့ အပြန်အလှန်နားလည်မှုရှိဖို့ နေ့နိုင်ဖို့ ကျွန်ုပ်တို့ကြိုးပမ်းတည်ဆောက်နေတဲ့ ဒေသရဲ့ လိုအပ်ချက်နဲ့ ကိုက်ညီမယ်လို့ မထင်သလို အသိုင်းဝိုင်းနှစ်ခုအကြား အချိန်တွေအကြာကြီး တည်ရှိနေတဲ့ စိုးရိမ်ကြောက်ရွံ့မှုတွေကို ဖျောက်ဖျက်ဖယ်ရှားပေးနိုင်လိမ့်မယ် မထင်ပါဘူး” လို့ ထုတ်ဖော် ပြောဆိုရတဲ့ အထိ ဆက်ဆံရေး အဆင်မပြေဖြစ်ခဲ့ပါတယ်။

### အစ္စလာမ်မစ်ကမ္ဘာရဲ့ စွပ်စွဲချက်

ပြီးခဲ့တဲ့ မေလ ၅ ရက်မှ ၆ ရက်အထိ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံ၊ ဒါကာ မြို့မှာ ကျင်းပခဲ့တဲ့ အစ္စလာမ်မစ် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးအဖွဲ့ (အိုအိုင်စီ) ရဲ့ ၄၅ ကြိမ်မြောက် အိုအိုင်စီ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးများ အစည်းအဝေးက ထုတ်ပြန်ချက်မှာ ရခိုင်ပြည်နယ် ဖြစ်စဉ်တွေကို “လူမျိုးစု သုတ်သင်ရှင်လင်းမှု”၊ “အစိုးရအားပေးသည့် အကြမ်းဖက်မှု” ဆိုတဲ့ အသုံးအနှုန်းတွေ ဖော်ပြခဲ့ပါတယ်။ ဒီလို အသုံးအနှုန်းတွေကို မြန်မာနိုင်ငံအနေနဲ့ ပြတ်သားစွာပယ်ချတယ်လို့ မြန်မာနိုင်ငံခြားရေးဌာနရဲ့ မေလ ၉ ရက်နေ့မှာ ကြေညာချက် ထုတ်ပြန်ခဲ့ပါတယ်။ အစိုးရအနေနဲ့ လူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်မှုမှန်သမျှကို ခွင့်လွှတ်မှာမဟုတ်ကြောင်း ခိုင်မာတဲ့အထောက်အထားရှိတဲ့ စွပ်စွဲပြောကြားချက်တွေကို စုံစမ်းစစ်ဆေးပြီး ဥပဒေနဲ့အညီ အရေးယူသွားသွားမယ်လို့ မြန်မာဘက်က ပြောပါတယ်။

### ကုလကိုယ်စားလှယ်ရဲ့ ရပ်တည်ချက်

ရခိုင်ပြည်နယ်မှာ သဟဇာတဖြစ်မှု မြှင့်တင်ရေးနဲ့ ရေရှည်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် မြန်မာအစိုးရရဲ့ ဦးတည်တဲ့ ဆောင်ရွက်ချက်တွေကို နိုင်ငံတကာအသိုင်းအဝိုင်းက လျစ်လျူရှုနေတယ်လို့ မြန်မာအစိုးရက မကျေနပ်ပြောဆိုလေ့ ရှိပါတယ်။ အစိုးရအနေနဲ့ နေရပ်စွန့်ခွာသူတွေ ဆန္ဒအလျောက်ဘေးကင်း၊ ဂုဏ်သိက္ခာရှိစွာနေရပ်ပြန်လာနိုင်ရေးအတွက် ဆောင်ရွက်ပေးဖို့ အဆင်သင့်ရှိတယ်၊ နှစ်နိုင်ငံ သဘောတူညီချက်နဲ့အညီ ပြန်လည်လက်ခံရေးလုပ်ငန်းစဉ် စတင်နိုင်ဖို့ လိုအပ်တဲ့လုပ်ငန်းအဆင့်ဆင့်ကို ဆောင်ရွက်ပေးနေတဲ့အကြောင်း ပြောနေပေမယ့် နိုင်ငံတကာရဲ့ ဖိအားတွေကတော့ လျော့ကျမသွားပါဘူး။

မတ်လ ၁၂ ရက်နေ့က ဂျီနီဗာမြို့မှာ ကျင်းပတဲ့ လူ့အခွင့်အရေးဆိုင်ရာကောင်စီ အစည်းအဝေးမှာ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ကုလသမဂ္ဂ လူ့အခွင့်အရေးကိုယ်စားလှယ် ယန်ဟီးလီက ရခိုင်ပြည်နယ်က အခြေအနေတွေဟာ လူမျိုးသုဉ်းသတ်ဖြတ်မှုတွေ ဖြစ်နေတာ အစိုးရရဲ့ တာဝန်မကင်းဘူးလို့ စွပ်စွဲခဲ့ပါတယ်။ “ဒီကိစ္စအပေါ် အဓိကတာဝန်ရှိပြီး တားဆီးရမယ့်၊ အရေးယူရမယ့် အစိုးရခေါင်းဆောင်ပိုင်းမှာလည်း တာဝန်ရှိပါတယ်” လို့ ပြောခဲ့ပါတယ်။

သူဟာ ၂၀၁၄ နောက်ပိုင်း မြန်မာနိုင်ငံတွင်းကို အကြိမ်ကြိမ် ရောက်ခဲ့ပြီး နောက်ဆုံး အစီရင်ခံစာမှာ ရခိုင်ပြည်နယ်ထဲမှာ စနစ်တကျ လူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်မှုတွေ ရှိနေတယ်ဆိုပြီး ရေးသား ဖော်ပြခဲ့သူ ဖြစ်ပါတယ်။

### ကံကြမ္မာရဲ့ သရော်ချက်

ကံကြမ္မာရဲ့ လှည့်စားချက်တစ်ခုကတော့ အနောက်ကမ္ဘာရဲ့ ဖိအားတွေအောက်မှာ အသက်ရှူမဝဖြစ်နေတဲ့ မြန်မာအစိုးရကို တရုတ်အစိုးရက မယ်မီးမယိုင် ထောက်ခံနေတာကိုကြည့်ရင် နေ့ဟောင်းတွေကို ပြန်လည်အောက်မေ့စရာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ခေါင်းဆောင်တဲ့ အစိုးရအနေနဲ့ မိတ်ဆွေဟောင်းတွေနဲ့ မိတ်ဖက်ဆက်ဆံရေးကို ထိန်းသိမ်းလိုတဲ့ဆန္ဒကို မစွန့်လွှတ်သေးပါဘူး။

ကုလသမဂ္ဂလုံခြုံရေးကောင်စီ ကိုယ်စားလှယ်တွေရဲ့ မြန်မာပြည်ခရီးစဉ်နဲ့ပတ်သက်ပြီး နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံရုံးဝန်ကြီးဌာနက မေ ၁ ရက်နေ့စွဲနဲ့ သတင်းထုတ်ပြန်ရာမှာ မြန်မာအစိုးရအနေနဲ့ လက်ရှိကြုံတွေ့နေရတဲ့ စိန်ခေါ်မှုတွေကို အဖြေရှာဆောင်ရွက်ရာမှာ ကုလသမဂ္ဂနဲ့ မိတ်ဖက်အဖြစ် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သွားမယ်၊ အထူးသဖြင့် ကုလသမဂ္ဂလက်အောက်ခံအေဂျင်စီတွေနဲ့ ရခိုင်ပြည်နယ်မှာ ထိတွေ့ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြင့် ဒုက္ခသည်တွေလုံခြုံစွာနဲ့စိုးရိမ်ပူပန်မှုမရှိဘဲ ပြန်လည်ဝင်ရောက်နိုင်ရေးအတွက် အစိုးရ၏ ဆောင်ရွက်ချက်တွေကို အထောက်အကူ ဖြစ်စေမယ်လို့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က ပြောကြားခဲ့ကြောင်း ဖော်ပြထားပါတယ်။